
3روزنامهاخبار صنعت  سه شنبه 14 اسفند 1403     شماره 2551 اقتصاد
 بليت هواپيما 

زير ذره بين!
آن طور که وزير راه و شهرسازي اعلام 
کرده و بنابر مصوبه ستاد تنظيم بازار در روز 
افزايش قيمت بي رويه  با  گذشته، قرار است 
بليت هواپيماها به ويژه در آستانه تعطيلات 

عيد نوروز برخوردهاي لازم انجام شود.
ديوان  رئيس  که  بود  امسال  خرداد 
و  راه  وزير  به  نامه اي  در  اداري  عدالت 
شهرسازي با تأکيد بر اجراي رأي صادره از 
هيأت عمومي اين ديوان در خصوص تعيين 
قيمت بليت هواپيما، اختيارات اين وزارتخانه 
را در کنترل قيمت بليت هواپيما سلب کرد.

بعد از سلب اين اختيارات از وزارت راه 
هرکدام  هواپيمايي  شرکت هاي  وشهرسازي، 
نرخ هاي  تعيين  به  نسبت  تا  شدند  مجاز 
سقف  و  اقدام  خودشان  مختلف  مسيرهاي 

قيمتي تعيين شده را رعايت کنند. 
آزادسازي قيمت بليت هواپيما مخالفان 
مهرداد  زمان  آن  در  داشت.  نيز  موافقاني  و 
بذرپاش وزير سابق راه وشهرسازي اعلام کرد 
است  تلاش  در  شهرسازي  و  راه  وزارت  که 
از طريق قوه قضائيه و سران قوا حکم صادر 
شده را متوقف کرده و مانع از افزايش بي رويه 
همچنين  شود.   داخلي  پروازهاي  قيمت 
آزادسازي  به  نسبت  نيز  وي  معاونان  برخي 
نگراني  ابراز  افزايش بي رويه آن  و  قيمت ها 
انجمن  ساماني_دبير  گفته  بر  بنا  اما  کردند 
آزادسازي  کشور،  هواپيمايي  شرکت هاي 
باعث مي شود نرخ هاي جديد از نرخي که در 
بازار  وقتي  زيرا  است، کمتر شود  بازار سياه 
و  شده  بيشتر  بليت  عرضه  برسد  تعادل  به 

قيمت ها نيز کاهشي مي  شود.
که  کرد  عنوان  همچنين  ساماني 
نيز  نرخ گذاري  در  هواپيمايي  شرکت هاي 
شده  تمام  قيمت  در  موثر  عوامل  اساس  بر 
چک هاي  تعميرات،  هزينه هاي  شامل  که 
بيمه،  سوخت،  پرواز،  هزينه هاي  دوره اي، 
مي   تعيين  را  قيمت   .... و  زميني  خدمات 
که  شد  خواهد  مشخص  نيز  سقفي   کنند. 
بر  نيز  انجمن  و  نرود  بازار  در  آن  از  فراتر 

شرکت ها نظارت خواهد کرد.
از  هواپيما  بليت  قيمت گذاري  روند 
خردادماه امسال تا کنون توسط شرکت هاي 
هواپيمايي انجام مي شد و نظارت نيز توسط 
نقش  اگرچه  گرفت.  مي  صورت  آنها  خود 
نظارتي سازمان هواپيمايي نيز در اين بخش 
برخي  که  طور  آن  اما  بود  مانده  محفوظ 
مسئولان مربوطه اظهار کردند اين آزادسازي 
شرکت هاي  براي  فضا  شدن  رقابتي تر  باعث 
هواپيمايي شده بود و ضمن حذف بازار سياه 
کنترل  ها  شرکت  توسط  نيز  ها  نرخ  بليت، 
مي شد. اگرچه برخي مسافران نظر ديگري 
افزايش  ها  قيمت  بودند  معتقد  و  داشتند 

يافته است.
و  راه  وزير   - صادق  فرزانه  اما  اخير 
بليت  شدن  گران  از  گلايه  با   - شهرسازي 
هاي  شرکت  اينکه  از  انتقاد  و  هواپيما 
گيرند  مي  تصميم  که  زمان  هر  هواپيمايي 
اين  به  افزايش دهند، دست  را  بليت  قيمت 
تعارف  بدون  که  است  گفته  زنند  مي  کار 
مجوز ايرلاين هايي که در اين زمينه پاسخگو 
ايرلاين هاي  تا هم  نيستند باطل مي کنيم 
پاسخگو تشويق شوند و هم مردم بدانند که 

تذکر ما فقط زباني نيست.
وي همچنين اظهار کرده که در دولت 
از قيمت سوخت مراقبت کرديم تا بالاتر نرود 
و نرخ بليت هواپيما براي شب عيد افزايشي 
نشود اما از آن طرف شرکت ها دوباره قيمت 

ها را افزايش داده اند.
به  اما  شهرسازي  و  راه  وزير  اظهارات 
اينجا ختم نشد و روز گذشته در جلسه ستاد 
تنظيم بازار که به رياست معاول اول رييس 
جمهور و وزراي دولت چهاردهم برگزار شد، 
بليت  قيمت  بي رويه  رفتن  بالا  با  برخورد 
عيد  تعطيلات  آستانه  در  ويژه  به  هواپيما 

نوروز مصوب شد. 

اقدامات ايميدرو براي 
استحصال مواد معدني از 

باطله ها و پساب معادن
معدني  مواد  استحصال  طرح  مجري 
معدني  و صنايع  معادن  پساب  و  باطله ها  از 
براي  مهم  اقدام  دو  انجام  از  ايميدرو، 
بهره برداري بهينه از باطله ها و پساب معادن 

اين سازمان خبر داد.
نوسازي  و  توسعه  سازمان  گزارش  به 
اصغر  )ايميدرو(،  معدني  صنايع  و  معادن 
آزاده رنجبر با اعلام اين مطلب گفت: با توجه 
به تنوع باطله هاي موجود در معادن و صنايع 
مربوطه  مطالعاتي  الگوي  ايميدرو،  معدني 
سازمان  تابعه  واحدهاي  کل  تا  شد  تدوين 

مورد شناسايي و ارزيابي قرار گيرند.
جمع آوري  به  اقدام  اين  افزود:  وي 
و  بازفرآوري  براي  نياز  مورد  اطلاعات 
پساب  و  باطله ها  از  معدني  مواد  استحصال 

معادن و صنايع معدني کمک خواهد کرد.
معدني  مواد  استحصال  طرح  مجري 
معدني  و صنايع  معادن  پساب  و  باطله ها  از 
بانک  ايجاد  برنامه  به  اشاره  با  ايميدرو 
و  معادن  پساب  و  باطله ها  جامع  اطلاعاتي 
بانک  اين  کرد:  خاطرنشان  معدني،  صنايع 
اطلاعاتي براي 15 واحد منتخب ايميدرو با 
اولويت معادن سنگ آهن، طلا، سرب و روي، 
زغال سنگ و غيره در حال ايجاد است و تا 

سال آينده تکميل خواهد شد.
اين  اجراي  با  ايميدرو  ادامه داد:  وي 
بيشتر،  افزوده  ارزش  ايجاد  دنبال  به  طرح، 
توليد محصولات ثانويه، کاهش هزينه توليد، 
فني  دانش  بومي سازي  فناوري،  توسعه 
با  سبز  معدن کاري  راستاي  در  حرکت  و 
استفاده از توان نخبگان و شرکت هاي دانش 

بنيان داخلي است.

نرخ گوشت قرمز اواسط 
رمضان کاهش مي يابد

رئيس شوراي تامين دام از افزايش عرضه 
دام کشتاري گوسفندي و گوساله در کشور خبر 
داد و پيش بيني کرد: با توجه به عرضه گسترده 
دام و واردات گوشت به نظر مي رسد قيمت 
رمضان  مبارک  ماه  اواسط  در  قرمز  گوشت 

کاهش يابد.
دام  بازار  وضعيت  درباره  پوريان  منصور 
وارداتي  و  داخلي  توليد  قرمز  گوشت  و  زنده 
شرايط  به  توجه  با  اخير  روزهاي  طي  افزود: 
هاي  دام  ميزان  کشور،  گوشت  و  دام  حوزه 
موجود در بخش گوساله و گوسفندي کشتاري 

بالا است.
داشت:  اظهار  دام  تامين  شوراي  رئيس 
با توجه به افزايش عرضه دام، نزديک به پنج 
که  داريم  قرمز  گوشت  قيمت  کاهش  درصد 
که  طوري  به  است،  نبوده  تاثيرگذار  چندان 
بازار شاهد قيمت هاي غير منطقي  هنوز در 
به ويژه  گرم  گوشت  قطعات  از  بعضي  براي 

گوسفندي هستيم.
اينکه ذخاير موجود گوشت  بيان  با  وي 
منجمد، گرم و دام زنده نسبت به تقاضا کاملا 
سبد  اينکه  وجود  با  کرد:  تصريح  بالاست، 
پروتئيني گوشت قرمز کشور کاملا پر است اما 
قيمت ها در بازار براي مصرف کنندگان به جز 
گوشت هاي تنظيم بازاري بالاست و با قيمت 

دام زنده هيچ سنخيتي ندارد.
پوريان گفت: در حال حاضر قيمت دام 
زنده نر گوسفندي درجه يک )بر حسب نژاد، 
سن و وزن( بين 250 تا 275 هزار تومان نقدي 
و توافقي 265 هزار تومان و قيمت دام زنده 
گوساله نر درجه يک )برحسب نژاد، سن و وزن( 
بين 175 تا 195 هزار تومان است؛ بنابراين بايد 
هر کيلوگرم لاشه گوسفندي بين 540 تا 575 
هزار تومان و لاشه گوساله بين 310 تا 340 
هزار تومان در بازار عرضه شود.وي، حجم دام 
هاي موجود کشتاري گوساله و گوسفندي را 
مطلوب دانست و بيان داشت: اين درحاليست 
تعليف،  سخت  شرايط  در  توليدکنندگان  که 
نگهداري دام سعي کرده اند که دام کشتاري 

خود را با قيمت هاي پايين ارائه دهند.
کرد:  تصريح  دام  تامين  شوراي  رئيس 
و  گوساله  منجمد  گوشت  حجم  به  توجه  با 
گوسفندي، در بازار نيز اکثر مصرف کنندگان 
و صنوف به سمت گوشت منجمد تمايل دارند. 
بنابراين همين امر باعث شده که تقاضا براي دام 
داخلي کاهش يابد؛ بنابراين نياز به برنامه جهت 

ايجاد شرايط مناسب براي توليد داخلي است.
وي با بيان اينکه امسال حدود 180 هزار 
کشور  وارد  گوسفندي  و  گوساله  گوشت  تن 
شده است، افزود: همچنين ستاد تنظيم بازار 
واردات  بازار  تنظيم  و  ها  قيمت  کنترل  براي 
با  اظهار داشت:  را در دستور کار دارد.پوريان 
توجه به شرايط عرضه گسترده دام کشتاري 
گوسفندي و گوساله در بازار به نظر مي رسد 
که قيمت گوشت قرمز در اواسط ماه مبارک 
رمضان کاهش يابد.وي، خروجي دام از دامداري 
ها را در زمان پرتقاضا و پرمصرف را 25 درصد 
دانست و گفت: اين ميزان خروجي دام براي 
توليدکنندگان کافي نيست و اگر اين روند ادامه 
حراج  جز  اي  چاره  توليدکنندگان  کند  پيدا 
دام هايشان نخواهند داشت.رئيس شوراي تامين 
دام افزود: دامداران براي استمرار توليداتشان به 
حمايت دولت در حوزه دامداري و دامپروري 

نياز دارند.

15 هزار کسب وکار خانگي در 
مناطق محروم راه اندازي شد

مديرعامل موسسه توانمندسازي اقتصادي 
هزار   15 از  بيش  کرد:  اعلام  علوي  بنياد 
کسب وکار خانگي در مناطق محروم کشور با 

حمايت اين مؤسسه راه اندازي شده است.
مسعود پناهي در گفت وگويي با تشريح 
طرح حمايت يکپارچه اشتغال و توليد )حيات(، 
توانمندسازي  حوزه  در  مؤسسه  اقدامات  به 

اقتصادي مناطق محروم پرداخت.
اشتغال  ايجاد  ضرورت  بر  تأکيد  با  وي 
پايدار، گفت: به اين منظور، فرايندي را براي 
طراحي  کسب وکار  متقاضيان  توانمندسازي 
شده است.پناهي افزود: اين طرح با همکاري 
شبکه تسهيلگران مؤسسه در سراسر کشور اجرا 
مي شود و در آن، بستر پنج سرمايه )فيزيکي، 
انساني، طبيعي، مالي و اجتماعي( در مناطق 
اين  هم افزايي  با  و  شده  شناسايي  محروم 
ظرفيت ها، زمينه اشتغال پايدار فراهم مي شود.

مديرعامل موسسه توانمندسازي اقتصادي 
طرح  مرحله اي   16 برنامه  تشريح  با  علوي 
حيات همچنين تشکيل شوراي توانمندسازي 
فرماندار،  رياست  به  شهرستان  اقتصادي 
شناسايي ظرفيت ها و استعدادهاي هر منطقه، 
محلي  امناي  با  مشورتي  جلسات  برگزاري 
را  مردم  مشارکت پذيري  ميزان  سنجش  و 
برشمرد.وي  طرح  اين  اقدامات  مهم ترين  از 
همچنين به بهره گيري از فناوري هاي نوين در 
اجراي طرح اشاره کرد و گفت: همه فعاليت هاي 
ما از طريق سامانه هاي برخط انجام مي شود تا 

نظارت دقيقي بر روند اجرا داشته باشيم.
توانمندسازي  اولويت  بر  تأکيد  با  پناهي 
اظهار  طرح،  اين  در  خانوار  سرپرست  زنان 
کسب وکار  هزار   15 از  بيش  تاکنون  داشت: 
خانگي با حمايت مؤسسه راه اندازي شده است.

مشکل  اينکه  به  اشاره  با  ادامه  در  وي 
مالي  سرمايه  کمبود  محروم  مناطق  اصلي 
نيست، تصريح کرد: چالش اساسي، هم افزايي 
سرمايه هاي انساني و مالي، آموزش مناسب و 
ايجاد مهارت هاي لازم براي راه اندازي کسب وکار 
است.مديرعامل مؤسسه توانمندسازي اقتصادي 
از  بيش  همکاري  به  اشاره  با  ادامه  در  علوي 
700 نفر به عنوان مجري و تسهيلگر با مؤسسه، 
آموزش هاي  دريافت  از  پس  افراد  اين  گفت: 
لازم، بر اساس عملکردشان حق الزحمه دريافت 

مي کنند.

اخبار اخبار

از چالش هاي  به يکي  بليت قطار مسافري  درحالي که کمبود 
کمبود  آن  علت  مي شود  گفته  و  شده  تبديل  ريلي  صنعت  بزرگ 
اخيرا  تقاضاست،  و  عرضه  ميان  تعادل  عدم  و  ناوگان  فرسودگي  و 
مدير عامل شرکت راه آهن موضوع جديدي تحت عنوان »ربات ها« 
مطرح کرده که در زمان بسيار اندک مي توانند چند صد هزار بليت 
خريداري کنند. البته بنابر گفته اين مقام مسئول، سازوکاري براي 

مقابله با آن به کار گرفته شده است.
تا  اسفند   23 زماني  بازه  براي  نوروزي  قطارهاي  بليت  فروش 
روز  که طي سه  آغاز شد  ماه  اسفند  هفتم  از  فروردين 1404   17
يعني هفتم، هشتم و نهم اسفندماه اين بليت ها به صورت حضوري و 

اينترنتي به فروش رسيد.
عرضه بليت قطارهاي نوروزي در حالي انجام شد که همچنان 
مانند ماه هاي قبل بسيار از متقاضيان نتوانستند بليت مورد نظر خود 

را تهيه کنند يا بليت تهيه شده در روز و زمان مدنظرشان نبود.
آن طور که برخي از مسافران اعلام مي کنند، برخي حتي موفق 
و  کنند  تهيه  را  خود  برگشت  بليت  خريد،  ماراتن  اين  در  نشدند 
سرگردان در سايت ها در حال جست وجو هستند تا شايد کسي بليت 

خود را کنسل کند يا ظرفيت جديد باز شود.
البته مساله تهيه بليت قطار براي مسيرهاي مختلف مشکل ايام 
با  بليت خود  تهيه  براي  بلکه مدتهاست که مسافران  نيست،  نوروز 

چالش هاي بسياري همراه هستند.
بالاي  ايمني  به  توجه  با  مي گويند  کارشناسان  که  طور  آن 
قطار، آسايش و راحتي سفر و همچنين قيمت بسيار مناسب، قطار 

جذاب ترين گزينه حمل و نقل بين مردم نسبت به ساير روش هاي 
حمل و نقل است و به همين دليل تقاضا براي سفر با قطار بسيار 
زياد است؛ به طوريکه اين تقاضا تقريبا 10 برابر ظرفيت ناوگان ريلي 

است که در طول سال وجود دارد.
 از طرفي گفته مي شود کمتر از هزار واگن فعال مسافري در 
به  مردم، حداقل  بالاي  تقاضاي  به  توجه  با  ولي  داريم  ريلي  شبکه 

3000 واگن مسافري نياز است. 
حوزه  ضعيف  اقتصاد  به  توجه  با  کارشناسان،  اين  بنابرگفته 
اين خدمات  تمام شده  قيمت  بين  اينکه  دليل  به  و  ريلي  مسافري 
هزينه  دارد،  وجود  توجهي  قابل  فاصله  شده  عرضه  بليت  قيمت  با 
اين  ها و درآمدهاي شرکت هاي ريلي مسافري هماهنگ نيست و 
و  واگن ها  موقع  به  تعميرات  براي  لازم  مالي  توان  عمدتا  شرکت ها 

همچنين خريد واگن هاي نو را ندارند.

در  صنعت  اين  معتقدند  ريلي  صنعت  کارشناسان  همچنين 
کشور دچار عقب ماندگي هايي شده است و به تجارب دنيا در اين 
زمينه توجهي نمي کنيم. از سوي ديگر منابع محدودي که در اين 
حوزه وجود دارد به درستي مديريت نمي شود و بعضا حيف و ميل 

مي شود.
کمبود بليت قطار اخيرا اما موضوع مورد بحث در دومين نشست 
اين  در  راه  وزير  که  طوري  به  است؛  شده  نوروزي  سفرهاي  ستاد 
قطار  بليت  به  دسترسي  در خصوص  گلايه هايي  کرد  عنوان  جلسه 

وجود دارد.
جبار علي ذاکري - مديرعامل شرکت راه آهن - نيز که در اين 
جلسه حضور داشت پاسخ داد که 1.5 ميليون بليت عرضه کرديم 
اين در حالي است که 25 ميليون تقاضا براي بليت قطار وجود دارد.

که  گفتند  آمدم  آهن  راه  به  که  زماني  که  کرد  اظهار  وي 
ربات هاي وجود دارد که شبانه بليت را برمي دارند. بررسي کرديم و 
ديديم چنين چيزي وجود دارد؛ به طور مثال شبانه در يک دقيقه 
100 هزار بليت از سامانه برداشت شده است و اين نشان مي دهد که 

ربات هايي فعال بوده است.
به گفته مديرعامل راه آهن، در حال حاضر سامانه نشان مي دهد 
تعداد  همچنين  و  کرده  خريداري  زماني  چه  و  کسي  چه  را  بليت 
بليت هاي فروش رفته را نيز نشان مي دهد. براي جلوگيري از فعاليت 
ربات ها، شرکت حمل و نقل ريلي رجا دو ماه قبل سازوکاري را فراهم 
کرد )من ربات نيستم( که خريدار بليت فقط با فعال کردن آن بتواند 

نسبت به خريد بليت قطار اقدام کند.

سازمان  سرپرست  و  شهرسازي  و  راه  وزير  حمل ونقل  معاون 
همه  جويانه  مشارکت  حمايت  به  اشاره  با  دريانوردي  و  بنادر 
دريا،  اين  به  جديد  شناورهاي  ورود  براي  خزر  حاشيه  کشورهاي 
در  خزر،  درياي  شناورهاي  سن  کاهش  و  تعداد  افزايش  اعلام کرد: 

دستورکار قرار دارد.
همه  جويانه  مشارکت  حمايت  به  اشاره  با  رسولي،  سعيد 
کشورهاي حاشيه خزر براي ورود شناورهاي جديد به اين دريا است، 
اظهار داشت: درياي خزر به دليل محدوديت ورودي آن که فقط از 
طريق مسير رود ولگا امکان پذير است و محدوديت هاي خاص خود 
را دارد، معمولا موجب مي شود ورود شناورهاي جديد با محدوديت 
افزايش  براي  افزايي  هم  و  مشارکت  قرار شد  بنابراين  مواجه شود، 

تعداد و کاهش سن شناورهاي درياي خزر مدنظر قرار گيرد.
اينکه مساله  بيان  با  راه و شهرسازي  وزارت  معاون حمل ونقل 
و  آب  تراز  سطح  کاهش  هستيم،  مواجه  آن  با  خزر  در  که  مهمي 
پسروي آب درياي خزر است، عنوان کرد: همه کشورها در اين زمينه 
اين زمينه کشور ما کمترين مساله را دارد و  نگران هستند که در 

ساير کشورهاي با مسائل جدي تري مواجه هستند.
حوزه  در  هم  شد  مقرر  راستا  اين  در  کرد:  خاطرنشان  وي 
دريانوردي و هم در حوزه زيست محيطي با توجه به اينکه پسروي 
آب مخاطراتي براي گونه هاي مختلف آبزي در اين منطقه و درياچه 
به دنبال دارد، شاهد هم افزايي کشورهاي همسايه باشيم و بر اساس 

برنامه اي جامع براي مقابله با پسروي گام برداريم.
رسولي افزود: هر کدام از کشورهاي حاشيه دريايي خزر مانند 
جمهوري اسلامي ايران توسط سازمان بنادر و دريانوردي، مطالعاتي 
را انجام داده اند و قرار شد اين مطالعات به اشتراک گذاشته شود 
و  متخصصان  ظرفيت  از  استفاده  با  و  گيرد  شکل  افزايي  هم  تا 
کارشناساني که در کشورهاي حاشيه درياي خزر فعاليت مي کنند 

به صورت جمعي با اين پديده نگران کننده مقابله کنيم.
وي با اشاره به اينکه قطعا در حوزه دريانوردي، موضوع لايروبي بنادر 
درياي خزر مورد توجه است که با کمک يکديگر کار را پيش خواهيم برد، 
خاطرنشان کرد: مساله مهم ديگري که در پنل حمل و نقل و لجستيک 
اجلاس همکاري هاي اقتصادي کشورهاي حاشيه درياي خزر از جمله 
اقدامات خلاقانه جمهوري اسلامي ايران به شمار رفت، اجازه سخنراني 
به دو نفر از فعالان بخش خصوصي غيردولتي به عنوان نمايندگان اتاق 
بازرگاني بود تا دغدغه هاي عملي و ميداني خود در ارتباط با فعاليت در 
حوزه درياي خزر را به سمع و نظر معاونان حمل و نقل کشورهاي حاضر 
برسانند و جالب اينکه مسائل مطرح شده در ايده تشکيل کنسرسيوم 

لجستيک دريايي خزر، بسيار موثر بود.
سرپرست سازمان بنادر و دريانوردي افزود: يکي از مسائل مطرح 
شده، بحث حضور خطوط کارگو هوايي بود که در حوزه کشورهاي 
درياي خزر در اين زمينه نقص داريم و فعالان اقتصادي درخواست 
افزايش خطوط کارگو هوايي را مطرح کردند تا برخي محصولات ما 
مانند گل و محصولات غذايي که نياز است با سرعت بيشتري به بازار 

منتقل شوند از خدمات کارگو هوايي بهره مند شوند.
معاون حمل ونقل وزير راه و شهرسازي با اشاره به برنامه ريزي 
اجلاس  در  ديجيتال  کريدورهاي  ايجاد  راستاي  در  شده  انجام 
همکاري هاي اقتصادي کشورهاي حاشيه درياي خزر، اظهار داشت: 
که  همان طور  اما  است  نوين  اي  واژه  ديجيتال  کريدورهاي  ايجاد 
شاهد هستيم دنيا از مدت ها قبل در اين مسير گام برداشته و از اين 
بهره وري استفاده مي کند در  ارتقاي  براي تسهيل، توسعه و  ابزار 
حالي که کريدورهاي ما عموما کريدورهاي سنتي هستند و بر اساس 

فرايندهاي سنتي پيش مي روند.

توسعه  راستاي  در  تکنولوژيک  ابزار  از  بايد  اينکه  بيان  با  وي 
اجلاس  در  حاضر  کشورهاي  گفت:  برداريم،  گام  کريدورها  فعاليت 
همکاري هاي اقتصادي کشورهاي حاشيه درياي خزر بر استفاده از 
تکنولوژي تاکيد و اصرار داشتند که اقدامات انجام شده بايد شتاب 
يکپارچگي  و  افزايي  هم  بستر  بر  ها  فعاليت  اينکه  مهمتر  و  گيرد 

پيش برود.
معاون حمل ونقل وزير راه و شهرسازي با اشاره به اينکه در شکل 
کشورهاي  هم افزايي  شاهد  خوبي  به  ديجيتال  کريدورهاي  گيري 
حاشيه درياي خزر هستيم، خاطرنشان کرد: فرايندها و رويه هايي که 
در حال حاضر به صورت کلاسيک و سنتي در حال انجام است بايد 

بر بستر ديجيتال پياده شود.
ها  فعاليت  افزايش سرعت  ترتيب، شاهد  اين  به  ادامه داد:  وي 
خواهيم بود و به جاي اينکه اسناد کاغذي دست به دست شوند و 
منتظر صدور سندها کاغذي باشيم، بايد فرايند صدور تاييديه ها به 
صورت ديجيتال انجام شود، چرا که خدمات الکترونيک ميزان رفت 
و آمد را کم مي کند، سرعت فعاليت ها و دقت امور را افزايش مي 
دهد و مهمتر اينکه، شفافيت و سلامت امور اداري در فرايندها را به 

همراه خواهد داشت.
رسولي گفت: هر کدام از کشورهاي حاشيه درياي خزر، اقدامات 
خود را آغاز کرده اند و در ايران نيز بسياري از اسناد حمل در شقوق 
مختلف حمل و نقلي به صورت ديجيتال صادر مي شود و کارگزاران 
حمل و نقلي از طريق سامانه ها، فعاليت هاي خود را پيش مي برند.

سرپرست سازمان بنادر و دريانوردي بيان داشت: اين موارد بايد 
کامل، امور مربوطه تسريع و فعاليت ها به صورت يکپارچه از سوي 

کشورهاي حاضر در مسير انجام شود.
وي خاطرنشان کرد: اگر هر کدام از کشورهاي مسير به صورت 
محلي فعاليت کند و شاهد يکپارچگي نباشيم با مشکل مواجه خواهيم 
شد، به نحوي که فعاليت ها در يک بخش سرعت مي گيرد و در کشور 
ديگر امور به کندي پيش خواهد رفت و در نهايت کل مسير با مشکل 
عدم يکپارچگي مواجه خواهد شد، بنابراين بايد همه کشورهاي حاشيه 

درياي خزر فعاليت ها را به صورت متوازن پيش ببرند.

نشست »بررسي تحول معاملات الکترونيک املاک با تصويب 
خانه  در  غيرمنقول«  اموال  معاملات  رسمي  ثبت  به  الزام  قانون 

برگزار شد. انديشه ورزان 
با  املاک  الکترونيک  معاملات  تحول  »بررسي  نشست 
غيرمنقول«  اموال  معاملات  رسمي  ثبت  به  الزام  قانون  تصويب 
حضور  با  نشست  اين  شد.  برگزار  انديشه ورزان  خانه  در 
و  مجلس  نماينده  طاهري،  مصطفي  دکتر  چون  سخنراناني 
طاهريان،  محسن  دکتر  مصنوعي،  هوش  فراکسيون  نايب رئيس 
ثبت  سازمان  اطلاعات  و  فناوري  توسعه  معاونت  سرپرست 
اسناد و املاک کشور، و دکتر فرشاد زاهد، معاون مرکز توسعه 
صورت  تحولات  مختلف  ابعاد  بررسي  به  الکترونيکي،  تجارت 
ثبت  به  الزام  قانون  نقش  و  الکترونيک  معاملات  در  گرفته 

شد. پرداخته  معاملات  رسمي 
تبادل نظر پيرامون  اين نشست، آگاهي رساني و  هدف اصلي 
ثبت  به  الزام  قانون  اجراي  روي  پيش  فرصت هاي  و  چالش ها 
بررسي  به  سخنرانان  بود.  غيرمنقول  اموال  معاملات  رسمي 
املاک  معاملات  الکترونيکي  ثبت  فرآيند  تسهيل  چگونگي 
اهميت  راستا،  اين  در  پرداختند.  بازار  شفافيت  بر  آن  تأثير  و 
سازمان  در  اطلاعات  فناوري  و  ديجيتال  زيرساخت هاي  ايجاد 
فرآيندها  اين  تسهيل  و  تسريع  براي  کشور  املاک  و  اسناد  ثبت 
در کاهش  قوانين جديد  نقش  قرار گرفت. همچنين،  تأکيد  مورد 
فساد و تضمين حقوق مالکان و خريداران نيز در بحث ها برجسته 
و  مسئولين  فعالانه  مشارکت  براي  بود  فرصتي  نشست  اين  شد. 
متخصصان، از جمله نمايندگاني از پلتفرم هاي خصوصي معاملات 
با  هم راستايي  و  املاک  معاملات  روند  بهبود  در جهت  تا  املاک، 
همکاري  کشور  اقتصادي  بخش هاي  ساير  در  ديجيتال  تحولات 

کنند.
قانون الزام به ثبت، انقلابي در نظام حقوقي کشور بود
به  الزام  قانون  اهميت  به  اشاره  با  ابتدا  در  نشست  مجري 
ثبت رسمي معاملات اموال غيرمنقول گفت: »اين قانون يک گام 
تنها  نه  که  است  ملکي  معاملات  ثبت  در حوزه  انقلابي  و  اساسي 
از اهميت ويژه اي  نيز  اقتصاد کشور  براي  بلکه  افراد جامعه،  براي 
برخوردار است. با تصويب اين قانون، بسياري از مشکلات مرتبط 
امن  بستري  و  شد  خواهد  بي قاعده حل  و  غيررسمي  معاملات  با 
براي انجام معاملات رسمي فراهم خواهد شد«. وي افزود که اين 
موجود  چالش هاي  و  مسائل  تبيين  و  بررسي  منظور  به  نشست 
برگزار  الکترونيک،  معاملات  زمينه  در  ويژه  به  قانون،  اجراي  در 

شده است.
فناوري  توسعه  معاونت  سرپرست  طاهريان،  محسن  سپس 
روند  تشريح  به  کشور،  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  اطلاعات  و 
به  پاسخ  در  و  پرداخت  آن  فعلي  وضعيت  و  قانون  اين  اجراي 
سوالات مجري اظهار داشت: »قانون الزام به ثبت رسمي معاملات 

کشور  در  که  است  قوانيني  مترقي ترين  از  يکي  غيرمنقول  اموال 
پايه  بر  قانون،  اين  اول  از همان ماده  به تصويب رسيده است.  ما 
فناوري هاي نوين و استفاده از سامانه هاي الکترونيکي تأکيد شده 
زيرساخت هاي  به  قانون،  تبصره هاي  و  مواد  تمامي  در  و  است 

فناوري و سرويس هاي برخط اشاره شده است.«
قانون،  اين  اجراي صحيح  »براي  افزود:  طاهريان همچنين 
را  تکليف  چندين  بايد  کشور  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان 
لازم الاجرا  محض  به  تکاليف  اين  از  برخي  رساند.  انجام  به 
براي  لازم  زيرساخت هاي  کردن  فراهم  جمله  از  قانون،  شدن 
به  دسترسي  به منظور  معاملاتي  بنگاه هاي  و  املاک  مشاورين 
تا حدود  امر  اين  سامانه هاي سازمان ثبت است که خوشبختانه 
زيادي محقق شده و بيش از 70 درصد مشاورين املاک داراي 
علاوه  هستند.  ثبت  سازمان  تخصصي  سامانه  به  دسترسي 
قراردادهاي  تنظيم  منع  مهم،  تکاليف  ديگر  از  يکي  اين،  بر 
ثبت  با  موضوع  اين  که  است  جديد  اسناد  براي  غيررسمي 
اسناد  دفاتر  و  املاک  مشاورين  دفاتر  در  قراردادها  پيش نويس 

است.« شده  پيگيري  رسمي 
وي ادامه داد: »در حال حاضر، بيش از 300 هزار پيش نويس 
قرارداد در سامانه ثبت شده است و اين اقدام در راستاي اجراي 
است.  ملکي  معاملات  رسمي  ثبت  فرآيند  تسهيل  و  قانون 
حال  در  مستمر  به طور  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  همچنين، 
اسناد  دفاتر  در  قراردادها  ثبت  براي  لازم  زيرساخت هاي  ايجاد 
کامل،  اطمينان  با  و  به راحتي  بتواند  شهروند  هر  تا  است  رسمي 

قراردادهاي خود را به طور رسمي ثبت کند.«
عدم امکان استعلام برخط، چالشي بزرگ در اجراي قانون

حال  در  »آيا  پرسيد:  طاهريان  از  جلسه  مجري  ادامه،  در 
از سامانه هاي مختلف براي  حاضر امکان استعلام آنلاين و برخط 
دکتر  سوال،  اين  به  پاسخ  در  دارد؟«  وجود  معاملات  تأسيس 
از چالش هاي اصلي در اجراي قانون  طاهريان توضيح داد: »يکي 
الزام به ثبت رسمي معاملات، تأمين سرويس هاي برخط و آنلاين 
از دستگاه ها و وزارتخانه هاي مختلف است. به عنوان مثال، ما نياز 
داريم که از وزارت راه و شهرسازي، وزارت کشور و بانک مرکزي 

برخط  استعلامات  بتوانيم  تا  کنيم  دريافت  مختلفي  سرويس هاي 
اين  با  متعددي  جلسات  حاضر،  حال  در  دهيم.  انجام  آنها  از  را 
دستگاه ها برگزار شده و اميدواريم که اين سرويس ها به زودي در 

اختيار ما قرار گيرد.«
که  سرويس ها  مهم ترين  از  »يکي  افزود:  طاهريان  محسن 
از  اماني  حساب هاي  سرويس  هستيم،  آن  پيگيري  حال  در 
بگيرد  قرار  ثبت  سازمان  اختيار  در  بايد  که  است  مرکزي  بانک 
شهروندان  و  املاک  مشاورين  براي  را  سرويس  اين  بتوانيم  تا 
گفت:  خصوص  اين  در  وي  کنيم«.  پياده سازي  مؤثر  به طور 
و  است  پياده سازي  مرحله  در  سرويس  اين  حاضر،  حال  »در 
ثبت  سازمان  اختيار  در  سرويس  اين  بزودي  که  اميدواريم 
انجام  را  لازم  استعلامات  برخط  به صورت  بتوانيم  تا  بگيرد  قرار 

دهيم.«
 خبر خوش براي پلتفرم هاي خصوصي معاملات املاک

و  اسناد  ثبت  سازمان  همکاري  موضوع  نشست،  ادامه  در 
قرار  بحث  مورد  املاک  معاملات  خصوصي  پلتفرم هاي  با  املاک 
که  دهد  توضيح  تا  خواست  طاهريان  دکتر  از  مجري  گرفت. 
سازمان  با  همکاري  براي  خصوصي  پلتفرم هاي  به  دسترسي  آيا 
»ما  گفت:  پاسخ  در  طاهريان  خير.  يا  شد  خواهد  فراهم  ثبت 
پلتفرم هاي  اين سرويس ها را در اختيار  بسيار مشتاق هستيم که 
بهتر  خدمات  ارائه  براي  آنها  ظرفيت  از  و  دهيم  قرار  خصوصي 
کار،  اين  انجام  براي  اما  کنيم.  استفاده  مردم  به  کيفيت تر  با  و 
لازم است که زيرساخت هاي فني و حقوقي به طور دقيق و کامل 
اين چارچوب  اوليه  پياده سازي شوند. در حال حاضر، پيش نويس 
بتوانيم  پايان سال  تا  نهايتاً  تهيه شده است. جلساتي داشتيم که 
نهايي کنيم و طبق آن سند  به صورت يک سند  را  اين سازوکار 

کنيم.« استفاده  پلتفرم ها  از  بتوانيم 
وي ادامه داد: »هدف ما اين است که ظرف يک تا دو هفته 
به  و  کنيم  نهايي  را  حقوقي  و  فني  چارچوب هاي  اين  آينده، 
کشور  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  با  همکاري  اجازه  پلتفرم ها 
داده شود. البته اين فرآيند بايد با دقت و با رعايت الزامات قانوني 
و فني انجام شود تا از هرگونه مشکل احتمالي جلوگيري شود.«

در پايان، دکتر طاهريان تأکيد کرد: »ما به طور جدي در حال 
اميدواريم که  و  پلتفرم هاي خصوصي هستيم  با  پيگيري همکاري 
اين همکاري به زودي شکل بگيرد. اين اقدام نه تنها باعث تسهيل 
در  تکنولوژي  پيشرفت  به  بلکه  معاملات خواهد شد،  ثبت  فرآيند 

حوزه معاملات املاک نيز کمک خواهد کرد«.
نشست با تأکيد بر اهميت اجراي قانون الزام به ثبت رسمي 
اين  در  نوين  فناوري هاي  از  استفاده  و  غيرمنقول  اموال  معاملات 
اميدواري  ابراز  جلسه  در  حاضر  مقامات  و  رسيد  پايان  به  زمينه 
کردند که با همکاري تمامي نهادها و سازمان ها، اين قانون به طور 

کامل و مؤثر اجرا شود.

کمبود بليت قطار گردن رباتها افتاد!

معاونوزيرراهوشهرسازي:شناورهايجديدبهدريايخزرواردميشود

دسترسيبهپلتفرمهايخصوصيبرايثبتمعاملاتاملاکتادوهفتهآينده

معاون وزير صمت:

برندهاي برتر 
ملي توسط 
سازمان توسعه 
تجارت ايران 
معرفي مي شوند

رئيس  و  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزير  معاون 
سازمان توسعه تجارت ايران گفت: اين سازمان به عنوان 
دبيرخانه کميسيون ملي برند معرفي و مقرر شده همه 

ساله برندهاي برتر ملي را معرفي کند.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ايران، محمدعلي 
دهقان دهنوي در نخستين جلسه کميسيون ملي برند 
اظهار  ملي  برندهاي  سطح  ارتقاي  ضرورت  بر  تاکيد  با 
معرفي  جهاني  سطح  در  ايراني  برندهاي  بايد  داشت: 

شوند.

معاون وزير صنعت، معدن و تجارت افزود: در حوزه 
برندينگ بايد تحقيق و مطالعه علمي انجام و محتواهاي 

غني توليد شود تا زمينه ارتقاي برندها فراهم شود.
دهقان دهنوي با بيان اينکه در نظر داريم آيين نامه 
جديد انتخاب برندهاي ملي را تدوين کنيم، ادامه داد: در 
نظر داريم در اين آيين نامه نحوه انتخاب برندهاي برتر 

ملي را تعيين و تشريح کنيم.
حوزه  در  تخصصي  هاي  فعاليت  بيان داشت:  وي 
توليدات  و  محصولات  تواند  مي  )برند(  تجاري  نشان 

باکيفيت کشور را به خوبي به بازارهاي داخلي و خارجي 
معرفي کند.

رئيس کل سازمان توسعه تجارت ايران خاطرنشان 
و  کالاها  تبليغات  ساماندهي  نامه  آيين  اساس  بر  کرد: 
رقابت  توليد  موانع  رفع  قانون   8 ماده  موضوع  خدمات 
پذير و ارتقاي نظام مالي کشور و تفويض وزارت صمت، 
خانه  دبير  عنوان  به  ايران  تجارت  توسعه  سازمان 
کميسيون ملي برند معرفي و مقرر شد، هر سال برندهاي 

برتر ملي را معرفي کنند.


